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Sinodul e p a r h i a l a l diecesei Clujului 
D e s c h i d e r e a s i i o d u l u i 

Şedinţa întâia. 
Duminecă în 4 Maiu s'a deschis sinodul e-

parhial al Clujului în biserica noastră ortodoxă 
din Cluj. Serviciul divin al sf. liturgii, împreu
nate cu chemarea Duhului sfânt, a fost săvârşit 
de P. S. S. episcopul nostru Nicolae asistat de 
asesorii consistoriali Dr. Seb. Stanca şi Dr. 
Vas. Sava, protopopii Florian Rusan şi Zaharie 
Mânu, secr. Laurenţiu Curea şi diaconul Aurel 
Todoruţ. După serviciul divin P. S. Sa în faţa 
deputaţilor sinodali prezentaţi în număr aproa
pe complet şi a unui public ales deschide sino
dul cu următoarea cuvântare: 

DOMNILOR D E P U T A Ţ I ! 

Simt în sufletul meu o bucurie deosebită, 
când am fericirea de a deschide al patrălea Si
nod orndiñar dela reînfiinţarea Eparhiei noas
tre şi Vă pot saluta cu creştinească solie „Chris-
tos a înviat". 

Bucuria aceasta se potenţează şi prin fap~ 
tul, că alegerile pentru Sinodul nostru diece
zan au decurs frumos, în linişte şi cu toată dem
nitatea, fără nici o influinţă străină de biserică, 
iar aleşii cercurilor electorale voiţi de cler şi 
popor aproape pretutindenea au fost onoraţi 
cu totalităţi şi unanimităţi de voturi, reuşind 
astfel de bărbaţi, cari prin vredniciile lor cons-
titue deoparte mândria bisericei noastre, iar de 
alta garanta sigură, că multele şi grelele pro
bleme ale Eparhiei Vadului îşi vor găsi prin lu-
minele lor cele mai fericite soluţiuni. Intre a-
ceştia pomenim cu deosebită plăcere pe actua
lul Domn Ministru al Cultelor Alexandru Lă-
pedatu şi pe fostul Ministru al Cultelor D-l Oc
tavian Goga. Amândoi au avut şi au un rol 
frumos la aşezarea, închegarea si consolidarea 
acestei Eparhii şi numele lor va împodobi o pa

gină aleasă în istoria acestei Eparhii. 
Anunţ Veneratului Sinod cu bucurie, că şi 

pentru organele inferioare, protopresbiterate şi 
parohii s'au făcut alegerile pe un period nou 
cu toată seriozitatea şi se munceşte şi în cen= 
trele protopopeşti cu puţine excepţiuni şi în pa
rohii, cum veţi binevoi a vedea din rapoartele 
Consistoriului. 

Pretutindenea observăm un duh nou dătă
tor de vieaţă. Oamenii noştri s'au trezit, recla
mă drepturi pe seama bisericei, cruţă şi chiver-
nicesc bine averea şi toţi sunt în căutarea mij
loacelor, ca să eşim din bisericuţele întunecate 
şi scunde de lemn, cari sunt mărturia cea mai 
elocventă a zilelor amare şi grele, prin cari a 
trecut biserica noastră. 

Cu exemplu bun a premers centrul Eparhiei, 
se munceşte stăruitor la Turda, Târgul-Murăş, 
Lăpuş şi airea şi avem mare lipsă de sprijinul 
tuturor factorilor şi oamenilor de bine mai ales 
în centrele noi, în cari am înfiinţat protopopia
te, ca să le dăm podoabele cari le lipsesc cu de
săvârşire. Greutăţi avem multe, chiar prea mul
te din partea adversarilor bisericei noastre, 
cari se inteţesc să ne pună piedeci la reforma 
agrară, la dobândirea locuinţelor pentru oame
nii şi funcţionarii bisericei, la dobândirea lotu
rilor de zidiri de biserici, dar toate aceste stă
ruim să le învingem, fiind lozinca noastră „îna
inte cu Dumnezeu". 

Simţul de jertfă la poporul nostru începe a 
se întări mai ales în părţile unde prin reforma 
agrară poporul a ajuns în situaţie mai favora
bilă. 

DOMNILOR D E P U T A Ţ I ! 

Străduinţele acestea ne-au ajutat sa înregis
trăm din anul trecut până acum două eveni
mente de însemnătate istorică, covârsitoa 'e 



pentru desvoltarea şi consolidarea Eparhiei 
noastre. Unul este aşezarea pietrii de temelii 
a catedralei dela 7 Octombrie, 1923, în cadrul 
unor înălţătoare festivităţi, cari, prin participa
rea activă a Alteţei Sale Regale Prinţului Moş
tenitor Carol, ca reprezentant al Maiestăţii Sa
le Regelui nostru glorios, a guvernului în frunte 
cu Ministrul prezident I. C. Brătianu, a I. P. S. 
S. Mitropoliţi Pimen şi Nicolae, a P. S. S. Epis-
copi Roman şi Nichita şi a unui mare număr de 
clerici şi mireni distinşi din toate colţurile ţării 
noastre, s'au ridicat la însemnătatea unei neîn
trecute manifestaţiuni de unitate naţională şi 
religioasă a neamului nostru a fost una din ma
rile isbânzi ale sufletului românesc desrobit, 
menită să întărească încrederea tuturora în pu
terile de renaştere ale bisericei noastre şi în ro
lul hotărîtor ce trebue să-1 îndeplinească pe cel 
mai înapoiat si mai expus colţ al pământului 
Tării noastre întregite. 

In acelaş timp nu pot ascunde speranţa ce 
ne încălzeşte, că Augusta protecţiune a Dinas
tiei noastre, ca şi înaltul interes al Guvernului, 
dovedite cu prilejul punerii pietrii fundamenta
le, vor fi factori hotărîtori, spre a vedea termi
nată cu un cias mai curând monumentala cate
drală a Clujului românesc. 

Al doilea eveniment de o însemnătate tot a-
şa de mare este înfiinţarea seminarului teolo
gic în cadrul Eparhiei. 

DOMNILOR D E P U T A Ţ I ! 

Grija întemeierii unui seminar teologic a fosi 
una din preocupările mele iniţiale, fiindcă îmi 
dădeam seama, că viitorul Eparhiei Vadului 
stă cu desăvârşire în vrednicia clerului său. 

Greutăţi mai presus de voinţa noastră m'au 
impedecat să realizez această dorinţă legitimă 
încă în cei dintâi ani ai păstoririi mele, dar 
sforţările necontenite şi cerdinţa ce m'a călău
zit mi-au dat în cele din urmă putinţa să încep 
a înfăptui importanţa instituţie a seminarului 
teologic. 

Meritul principal revine D-lui Ministru Alec-
sandru Lăpedatu, care a răspuns solicitărilor 
ce i-am făcut cu toată bunăvoinţa, înscriind în 
Bugetul actual sumele necesarii pentru înfiinţa-, 
rea şi deschiderea seminarului în toamna aces, 
tui an. Acest fapt are o însemnătate atât de 
mare pentru vieaţa Eparhiei noastre, încât mă 
simt dator să-1 accentuez cu toată bucuria su
fletului meu, şi să exprim toată recunoştinţa 

D-lui Ministru, distins membru al Sinodului 
nostru eparhial. 

Prin noul seminar ne vom avea asigurată 
pregătirea şi formarea acelei preoţind con

ştiente, de care azi suntem lipsiţi în atâtea pa
rohii şi prin aceasta împiedecaţi a atinge cul
mile spre idealul renaşterii religioase şi deştep
tării culturale. 

Dar pe cât de preţioasă este aceasta institu
ţie de înaltă cultură religioasă, care va împodo
bi capitala Ardealului întărindu-i desvoltarea 
progresiv românească, pe atât de grea este 
problema localului, unde va avea să-şi desvoal-
te activitatea binefăcătoare. 

Nu e vorba numai de şalele pentru cursuri şi 
meditaţii, ci de clădirea pentru Internat aşa de 
greu de aflat în criza actuală din toate oraşele 
şi mai ales la Cluj. 

Am avut clipe grele din cauza acestor greu
tăţi, cari mi-se par uneori neînvingibile şi de 
aceea am luat hotărîrea nestrămutată, că dacă 
ar trebui să împart cu elevii seminarului îns
crişi o parte din reşedinţa episcopească, nu voiu 
lăsa, ca viitorii preoţi să ntai alerge cu cheltu-
eli mari la institute îndepărtate, lipsiţi de prive
gherea şi de dragostea păstorului lor. 

Nu-mi pot închipui, că în acţiunea aceasta 
nu voiu avea tot sprijinul Sinodului nostru e-
parhial şi nu mă pot gândi un moment, că ni
se va mai tăgădui dreptul incontestabil ce ne 
revine ca parte legală din averea Fondului se-
minarial comun cu Arhidieceza Sibiului. 

Când vom avea un cler conştitu şi discipli
nat ,putem nădăjdui, că vieaţa sufletească şi 
morală a credincioşilor noştri va lua un avânt 
îmbucurător, iar pleava sectarismului îşi va 

lua sborul în alte părţi. Ca să ajungem aceste 
zile mult dorite, se impune ca problema sala
rizării clerului să se facă cu mai multă bunăvo
inţă şi cu mai mult interes ca până aci. Am în
ţeles să nu dăm năvală asupra visteriei statu
lui, când era în strîmtoare şi să ne mulţumim 
în anii de prefacere şi cu mai puţin, chiar mai 
puţin decât toate celelalte categorii de funcţio
nari şi slujbaşi ai statului. 

Acum, când situaţia financiară s'a mai în
dreptat, credem, că a sosit timpul, ca şi cei 
umiliţi şi năpăstuiţi de ieri să afle azi mângâiere 
şi recunoştinţă pentru munca lor şi pentru jert
fele fără număr aduse în cele mai grele vre
muri de urgie pe altarul întregirii neamului. 

Preoţimea ortodoxă cere cu drept cuvânt să 



fie socotită între acei factori principali, cari mai 
mult au luptat, mai mult au suferit dealungul 
veacurilor negre împărtăşind lipsurile ţărănî-
mei îngenunchiate, dar ţinându-i trează credin
ţa strămoşească si nădejdea în dreptatea ce 
trebuia să vie. 

Preoţimea altor biserici a beneficiat în trecut 
de multe bunătăţi, asupra lor s'a revărsat Ni
lul, dărnicia regelui maghiar, dărnicia guverne
lor, munificenţa oraşelor şi dobânzile fonduri
lor de miliarde pentru slujbe pioase. 

Ai noştri cunosc numai din auzite astfel de 
izvoare de belşug material. 

Slujbele acestea, mai rnult decât credinţa, 
sunt şi rămân zidul despărţitor între biserica 
noastră şi biserica papistaşilor. 

Am amintit acestea, fără ca să ne ademe
nească şi să ne descurageze, pentrucă noi sun
tem cu atât mai mult datori să muncim şi să a-
sezăm biserica noastră la locul ce-i compete. 

In munca aceasta nu cunoaştem nici oste
neli, nici jertfe. 

Idealul nostru suprem este Isus Mântuitorul, 
pe care îl vom chema necontenit în sufletele 
noastre, spre a ne călăuzi în opera grea, dar 
sfântă pentru înălţarea bsericei noastre şi a 
patriei noastre. 

In această credinţă si cu un apel călduros la 
colaborarea frăţească a Domniilor Voastre In 
lucrările multe si importante ce le cere conso
lidarea Eparhiei noastre, Vă întâmpin cu arhie
reasca binecuvântare şi declar sesiunea a Il-a 
din epoca reînvierii a Sinodului nostru eparial 
deschisă. 

Cuvântarea a fost acopertă cu aplauzele ce
lor prezenţi iar P . S. S. a fost călduros ova
ţionat. 

Sinodul purcede apoi la lucrările sale. P. S. 
S. numeşte notari pe domnii Dr. Vas. Sava şi. 
Dr. L. Chirilă. Deputaţii îşi prezintă credenţio-
nalele, actele electorale se împart în patru sec
ţii, cari după ccnsurare îşi fac rapoartele. Sec
ţiile constată că actele sunt în ordine şi în con
secinţă sinodul verifică 56 deputaţi cari şi-au 
prezentat credenţionalele. Actul de scrutiniu a! 
colegiului electoral Hida şi alegerea deputatului 
Ion Pop dela Surduc Copalnic î ;ind atacate cu 
protest se transpun comisiei de verificare. Iar 
deputatul Octavian Qoga fiind ales în două cer
curi urmează ca să opteze pentru unul, iar în 
celalalt să se facă alegere nouă. 

La apelul n mimai st constată că sunt pre

zenţi 51 deputaţi. Sinodul fiind deci capabil să 
aducă dec. si uni valide «e constcue. 

in l'rou se aleg: Dr. Vasile Sava notar ge 
neral, Dr. Lazar Chirilă, Romul Popa, Ion Mi-
cu. Dr. Andrei Buzdug şi Ion Varga notari. Se 
aleg comisiile: 

1. Comisia de verificare : Din cler Ştefan 
Russu, Ion Fodorean, Aurel Muntean, mireni, 
Nicolae Vulcu, Dr. Remus Pasca, Dr. Ion Boie-
riu, Dr. Ion Prodan, Dr. Felix Dumitreanu, Dr. 
Eugen Nicoară. 

2. Comisia de organizare: Din cler Dr. Ion 
Lupaş, Grigorie Pletosu, Vasile Gan, mireni A -
lexandru Lăpedat, Octavian Goga^ Dr. Silviu 
Dragomir, Dr. Vaier Moldo van, Dr. Ion Mateiu, 
Dr. Sextil Puşcariu, Dr. Gavril Buzura. 

3. Comisia bisericească: Din cler Petru Po-
poviciu, Dr. Scbastian Stanca, Dr. Ion Pasca, 
mireni Dr. Aug. Bodea, Dr. Zosim Chirtop, Dr. 
Remus Furduiu, Dr. Petru Meteşiu, Dr. Ion 

Pop, Dr. Cornel Dărămuş, Dr. Aurel Baciu. 
4. Comisia şcolară: Din cler Iosif Gomboş, 

Vasile Span, Ioil Ghiuriţan, mireni George Bog-
dan-Duică, Aurel Ciortea, Partenie Duca, Dr. 
Gheorghe Pavel. 

5. Comisia financiară: Din cler Iovian Mure-
şan, Florian Rusan, Zaharie Man, mireni Dr. 
Vasile Pahone, Dr. Laurean Gherman, Dr. A -
lexandru Dragomir, Antoniu Mandeal, Dr. Ion 
Lazar, Dr. Candin David, Alexandru lancu. 

6. Comisia petiţionară: Din cler Ion Sălă-
gean, Augustin Sovrea, Ion Spânul, mireni Ion 
Popescu, Ion Pop, Danii Roşu şi Liviu Popescu. 

Biroul prezintă apoi rapoartele Consistoriu-
lui şi actele transpuse sinodului, cari se împart 
diferitelor comisii. 

Cu acestea, şedinţa întâia se închide. P. S. 
Sa invită comisiile ca după masă să-şi înceapă 
lucrările iar şedinţa a doua se anunţă pe Luni 
la orele 10 a. m. 

Recepţia la reşedinţă. 

După şedinţă, toţi deputaţii s'au prezintat P. 
SL Sale, cu care ocazie prin cuvintele Proto
popului V. Gan din Baia de Arieş, membrii si
nodului prezintă omagiile lor P. Sf. Sale Epis
copului. 

P. Sf. Sa răspunde foarte mişcat si cu un 
deosebit interes faţă de biserică şi neam, ce
rând dela toţi devotament şi muncă constructi
vă pentru propăşire ca să se dovedească că or
ganizaţia bisericei ortodoxe pe bazele Statutu
lui organic, aduce cele mai mari foloase în ope-



ra de consolidare a bisericei, cea mai impor
tantă instituţie de Stat. S'a servit apoi o gus
tare tuturor celor prezenţi iar 15 dintre ei au 
fost reţinuţi la masă urmând ca în fiecare zi să 
fie reţinuţi alţi 15. 

După amiază, începând dela orele 4, toate 
secţiunile s'au întrunit în birourile Consistoriu-
Iui pentru a pregăti rapoartele respective cu pri
vire la actele ce au primit. 

Şedinţa a doua. 

In sala festivă a prefecturii judeţului se des
chide şedinţa a doua a sinodului subt presidiul 
P. S. Sale episcopului. Notar de şedinţă Dr. La-
zar Chirilă. 

Se prezintă cererile de concediu ale deputa
ţilor Dr. Ion Lupaş, loil Ghiuriţan, Ion Popescu 
pe câte două zile, Dr. Zosim Chirtop şi Dr. Ion 
Boer pe întreaga sesiune, concediul se acordă. 

P. S. Sa prezintă următoarea adresă prezi-
dială: 

Venerabil Sinod Diecesan! 

Posturile cele trei de asesori ordinari, siste-
mizate în senatul bisericesc nu sunt de ajuns, 
ca să putem mântui nici chiar referatele în fie
care senat cu câte o persoană, fie aceea cât de 
muncitoare şi de stăruitoare. 

Asesorii legaţi de biurou nu pot face nici o 
inspecţie a învăţământului religios şi nu-i pu
tem exmite ca comisari unde cere trebuinţa, su
ferind mersul normal al afacerilor. La arhidie-
cesa Sibiului sunt 7 posturi sistemzate, între 
cari un post pentru vicariul, în diecesele Arad 
şi Caransebeş câte 4 şi numai noi şi Oradea-
mare am rămas cu câte 3, între cari unul nu a 
fost ocupat în anul din urmă. 

Rog deci Venerabilul Sinod să bnevoiască a 
mai sistemiza încă două posturi de asesori, din
tre cari pe unul se-1 pot numi vicar Episcopesc, 
ca să mă poată substitui în absenţă şi să-mi fie 
de ajutor la îndeplinirea vizitaţiilor canonice, 
pe cari le aflu foarte necesare. Cu o cale veţi 
binevoi a ne autoriza, să facem demersuri la 
Onoratul Guvern pentru a se înscrie la bugetul 
statului aceste două posturi, ca la sesiunea 
proximă să le putem întregi prin alegere. 

Se predă comisiei de organizare. 
Deputatul Dr. Ion Matei face propunerea: 

Vremile de astăzi reclamă că şi biserica sâ-şi 
creieze un cler care să fie prezintat cu perso
nalităţi distinse în vieaţa de obşte a neaemului 

şi a ţării. Spiritul vremii reclamă o atmosferă 
profund creştină care să planeze asupra tutu
ror păturilor vieţii noastre publice. Şi crearea 
acestei atmosfere cade la locul întâi în sarcina 
bisericei, cari trebue să caute toate mijloacele 
pentru de a-şi putea creşte un cler la înălţimea 
chemării sale. 

In acest scop Consistoriul să fie autorizat a 
alege an de an doi tineri distinşi, absolvenţi ai 
cursului clerical, pe cari să-i trmită la colegiu! 
din Glasgow în Anglia, unde să se perfecţione
ze în ştiinţa teologică. Aceştia vor avea apoi ro
lul de profesori educatori ai clerului de mâine. 
Consistoru! să întrevină la ministeriul de culte 
pentru ca acesta să asigure celor doi clerici o 
bursă permanentă de 50.000 lei. 

Tot dep. Dr. Ion Matei propune ca regula
mentul pentru alegerea deputaţilor sinodali, în 
care s'au strecurat unele greşeli de tipar, să se 
rectifice. Ambele propuneri se predau comisiei 
de organizare. 

Dep. Dr. Lazar Chirilă interpelează în ches
tia situaţiei protopopiatului Cluj. Constată că 
în urma faptului că protopopul e bolnav de mai 
mulţi ani tractul acesta este neglijat, întregul 
organism stagnează, corporaţiile legale ale 

tractului nu funcţionează, ceeace constitue o 
pagubă morală şi materială a bisericei noastre 
în acest centru de frunte, unde toate celelalte 
biserici îşi concentrează elementele cele mai de 
valoare pentru ca să zădărnicească orice vali-
ditare a bisericei noastre. întreabă, ce măsuri 
a luat Consistoriul petnru ca această situaţie 
insuportabilă a tractului Cluj să fie sanată. 

P. S. S. episcopul răspunde imediat interpe
lării: Este fapt cunoscut de toţi că protopopul 
Clujului e om în vârstă înaintată, bolnav de 
mai mulţi ani. Având la activul său o muncă de 
40 ani în serviciul bisericei Consistoriul nu-I 
putea delătura fără a căuta să-i aranjeze o re
tragere cinstită şi corăspunzătoare. Situaţia fon 
dului de pensii nu-i poate garanta decât o pen
sie macsimală de 900 lei la an, ceea ce nu poa
te fi considerat ca aranjament suficient din 
partea bisericei. De altă parte Consistoriul nu 
putea purcede cu mijloacele drastice pe cari le 
reclamă unele cercuri ale societăţii din Cluj şi 
din motivul că o astfel de procedură ar fi fost 
considerată din alte părţi ca un act de răsbuna-
re, de volnicie şi de persecuţie din partea P. S. 
Sale episcopului. Pentru soluţionarea acestei 
chestiuni neplăcute Consistoriul va întreveni la 
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ministeriul de Culte pentruca în legătură cu a-
cesta să poată face un aranjament potrivit ai 
situaţiei materiale a protopopului din Cluj. 

Ce priveşte chestiile oficiale ale traetului a-
cestea au fost resolvite direct de Consistor cu 
preoţii traetului, iar inspecţiile au fost săvârşi
re de un delegat al Corisistoriului. 

Răspunsul P. S. Saie sinodul îi ia la cunoştin
ţă şi invită consistoriul să caute cât mai ur
gent a soluţiona definitiv această chestiune. 

Tot dep. Dr. Lazar Chrilă propune: Biseri
ca noastră din Cluj în condiţiile ei modeste nu 
mai corăspunde vremilor de astăzi. Numărul 
mare al credincioşilor şi al elevilor de şcoală 
mi-1 mai poate cuprinde edificiul actual. Lumea 
e silită să se îmbulzească sau să umple curtea 
bisericii la serviciul divin, ceea ce prezintă un 
aspect supărător. 

Gr.-catolicii au primit până acum două bise
rici de ale rom. catolicilor din Cluj, biserica Mi-
aoriţilor şi Calvaria. Noi încă avem drept cel 
puţin ia biserica universităţii, dovedită în te
meiul documentelor ca proprietate a statului. 
Să se îndrume Consistorul ca să iniţieze o ac
ţiune energică pentru câştigarea acestei bise
rici pe seama noastră. 

Propunerea se predă comisiei de organizare. 
într'aceea sosesc în sala de şedinţă d-nii mi

niştrii Al. Constantinescu şi Tancred Constan
tinescu. P. S. Sa episcopul îi bineventează sco
ţând în relief bunăvoinţa ce au manifestat-o în 
repeţite rânduri faţă de interesele bisericei noa
stre si-i roagă ca si" în viitor să poarte aceiaş 
bunăvoinţă pentru această biserică. 

Ia cuvântul d-1 ministru AI. Constantinescu 
şi spune: 

„Mă simt foarte fericit că mi s'a dat prilejul 
să mă găsesc astăzi în Capitala Ardealului şi 
să pot veni şi eu la întrunirea aceasta a înaltei 
corporaţii bisericeşti pe care o reprezentaţi. O-
pera bisericei noastre din Ardeal e strîns lega
tă de trecutul neamului nostru românesc, de un 
trecut glorios, şi biserica este factorul esenţial 
pentru închegarea şi asigurarea vieţii lui. Cu 
luminile ce le-a răspândit această biserică, pe 
lângă toate rătăcirile de acum doua sute de ani, 
credinţa poporului românesc a rămas una şi 
neclintită. 

Nu trebue să vedem în opera bisericei o ope
ră de răsvrătire, ci de întărire şi consolidare. 
Ea trebue să-şi urmeze această cale cu persis
tenţă, cu convingerea că noi ne tragem dintr'un 

neam care a avut o singură credinţă, şi o sin
gură religie. D-zeu a voit ca şi aici în capitala 

Ardealului biserica noastră să reînvie şi în 
fruntea ei să vie un prelat care ştie "să facă to
tul pentru ca aşezământul acestei biserici să tie 
sigur şi tare. Abia au trecut doi ani şi aici se 
rdică o catedrală frumoasă care este un simbol 
ai credinţei noastre neprihănite şi un semn ca 
această crediniţă' creşte şi înfloreşte. La stă
ruinţa dânsului vom vedea în curând seminarul 
înfăptuit, în care scop am luat chiar azi dispo
ziţii ca să se pună la dispoziţie edificiul necesar. 
Şi am făcut ca toate bisericile, unde este posi
bil, să primească pământ, iar de unde nu, să 
aibă o compensaţie în păduri, iar episcopia Clu
jului să-şi primească şi ea cota de pădure ce i 
se cuvine. 

Facem tot ce putem pentru biserică, pentru
ca ei îi suntem datori cu recunoştiinţă. In Cons
tituţie s'a dat bisericei noastre dreptul ce i se 
cuvine de dominantă. Nici nu se putea altfel 
pentru o biserică, la care se închină din cele 18 
milioane de cetăţeni mai bine de 15 milioane. 
Şi Parlamentul şi fraţii noştrii uniţi au întărit a-
ceasta cu iscăliturile lor. Puteţi îi asiguraţi că 
guvernul nostru, şi cred că toate guvernele, au 
interesul să ridice această biserică. Eclipsele 
sunt trecătoare. O oră, două şi trec, şi iar ră
sare limpede şi strălucitoare lună sau soarele. 
Trecutul nostru este o garanţie pentru ceeace 
vom face în viitor. Şi cred că steaua neamului 
nostru, departe de a fi în apunere, va străluci 
în viitor tot mai vie şi luminoasă". 

Cuvântarea domnului Ministru 
Tancred Constantinescu 

Ia cuvântul apoi d-1 Ministru Tancred Cons
tantinescu care spune următoarele: 

„Oricine vine în Ardeal şi vede, după o mie 
de ani de jug strein, puterea de vieaţă şi pre-
ponderanţa poporului român, se întreabă, cum 
se face, că acest popor a putut înfrunta atâta 
ispită şi primejdii şi s"a menţinut intact şi rigu
ros până astăzi. O uşoară analiză va dovedi, că a-
ceasta se datoreşte religiei şi bisericei. Prin cre
dinţa strămoşească, prin acel cler cult şi iubi
tor de neam, s'a ajuns ca poporul să treacă 
prin acei o mie de ani neinfectat. Operă naţio
nală în Ardeal fără preoţi nu se poate închi
pui. Aduc şi eu omagiul meu acestei preoţimi, 
care a dat cea mai strălucită contribuţie la în
tregirea neamului. Ce mă priveşte, vă asigur că 
voiu da bucuros toate avantajele ce mi le îngâ-



duie legea pe seama ntereselor bisericei noas
tre". 

Amândoi vorbitorii au fost aplaudaţi, făcându. 
li-se ovaţii călduroase. Pe urmă domnii miniş
trii sau depărtat, iar Sinodul a intrat în ordinea 
de zi * ) . 

Comisa de verificare având ca preş. pe prot. 
Ştefan Russu iar notar pe Dr. Remtis Pasca 
prezintă raport în causa protestelor împotriva 
alegeri deia Surduc Copaln'c şi a scrutinului de 
la Hida. Constată că la cea dintâ; protestul es
te întârziat, iar defectele accentuate nu prezin
tă importanţa de a se face anchetă, iar în cazul 
al doilea s'a făcut o mică greşală de formă, ca
re nu alterează resultatul alegerii. Propune ve
rificarea deputaţilor aleşi. Sinodul îi verifică. 

Comisia de organizare raportează că s'a 
constituit alegând de preş. pe prot. Qrigorie 
Pletos, iar raportor pe Dr. Ion Matei. Prezintă 
raportul general al Consistorului plenar. Rapor
torul face o expunere detailată a momentelor 
accentuate în raport, face o elogioasă aprecie
re în special a lucrărilor săvârşite în chestia ca
tedralei şi a vizitaţiilor canonice şi dă.expresie 
satisfacţiei pentru munca conştienţioasă a Con-
sistoriului şi mai ales a P. S. Sale episcopului. 

Sinodul primeşte cu vie satisfacţe raportul 
Consistorului exprimând mulţumită P. S. Sale 
pentru înţeleaptă şi neobosita stăruinţă dovedi
tă in toate lucrările multe şl rele urîndu-i încă 
multă sănătate şi zile bune spre fericirea epar
hiei noastre. 

La p. 11 al raportului in chestia alege
rilor pe noul ciclu de trei ani a deputaţlor si
nodali dep. Dr. Slviu Dragoniir propune iar 
sinodul primeşte să se dea expresie de mulţă-
mită P. S. Sale episcopului pentru că a ştiut în 
aceste alegeri feri biserica de orice ingerinţe 
străine. 

Urmează raportul comisiei şcolare. Preş. 
prot. Iosif Gomboş, raportotr dep. Aurel Cior-
tea. Raportul se primeşte în general. La discu
ţia pe arfcole la p. 1 cenuşia propune să apli
ce în învăţământ şi preoţii, unde cere trebuinţa, 
asigurîndu-le o retribuţie onorabilă. P. 3 să 
se întrevină la Asociaţiune, pe la minister, casa 
şcoalelor şi fundaţia „Prinţul Carol" ca să pu
nă Consistoriului la disposiţie cărţi pentru bib-
l.cteciic- parohiale şi şc ia re i. 1. datelor sta-

* ) Rapoartele Consistoriului se vor publica 
ulterior. 

tiştice şcolare să,li se dea atenţiune şi deosebi
tă atenţiune în rapoartele protopopilor. 

La p. 13>. chestia şcolară ;sie discută pe larg 
luând parte la discuţie dep Sextil Puşcariu. Dr. 
V. Moldovan, Dr. Ion Matei, Dr. S. Dragomir, 
Dr. Al. Dragomir, Dr. E. Nicoară, Dr. L. Chiri-
lă V . Gan şi P. S. Sa. 

Sinodul constată că trăgănarea chestiei şco
lare este în detrimentul şcolii, al bisericei şi al 
statului, nu caută cauzele, invită însă Consis-
toriul ca să întrevină la factorii competenţi 
pentruca această chestiune să se resoalve de 
urgenţă. Sinodul decide că îşi menţine conclu
sul Nr. 55 din sesiunea trecută prin care s'a re
clamat accelerarea resolvirii acestei chestiuni. 

In chestia zidirii de scoale dep. S. Puşcariu 
cere ca preoţii să fie îndrumaţi să lumineze po
porul cu cuvântul asupra importanţei şcolii con
vingând poporul ca să-şi dea contribuţia cu drag 
pentru ridicarea acelora. Să caute a trezi în 
popor dorinţa de învăţătură şi de carte. 

La p. 8 în chestia catehizaţiei comisia pro
pune şi sinodul primeşte ca să se ceară dela gu
vern sistemizarea postului de inspector al în
văţământului religios, şi să se ceară schimba
rea ordonanţei Nr. 68193 din 1921 asigurând pe 
seama preoţilor retribuţie pentru toate orele de 
catehizaţie. 

Raportul şcolar se primeşte. 
Raportotrul Aurel Ciortea prezintă actul Nr. 

26 privitotr la chestiunea construcţiilor de edi
ficii şcolare. 

Sinodul după o desbatere temeinică la care 
iau parte dep. Dr. L. Chiriîă, V. Gan, G. Bogdan 
Duică Dr. A. Dragomir şi alţii decide să autori-
seze Consistorul ca să contracteze din caz în 
caz şi în mod provizor învoială pe bază de con
tract cu statul pentruca acesta să poată lua în 
folosinţă edificiile noastre, respective să le re
pare sau să zidească scoale pe teritoriile noas
tre, asigurând în acele contracte drepturile cari 
revin bisericei ca proprietar şi factor de educa
ţie morală şi religioasă a poporului. Contracte
le aceste se vor redacta de jurisconsultul Con
sistoriului, contracte tip şi utilizate din caz în 
caz, unde se iveşte nevoia acestei soluţii, la în
cheierea de acorduri între biserică şi stat. 

Şedinţa a treia. 
Se deschide d. m. la 4 ore. Prezident P. S. Sa 

episcopul, notar Romul Popa. Se acordă con
cedii dep. Dr. Remus Pasca pe întreaga sesiu
ne Liviu Popescu pe două zile. 



. Se prezintă raportul comisiei bisericeşti. Pre
şedinte Dr. Seb. Stanca, raportor Dr. A. Baciu, 
Raportul în general se ia spre ştire. La discuţia 
pe articole se sulevează p. 3 privitor la ches
tia concubinatelor. Cauza a fost până acum pro
cedura greoae şi costisitoare a declarării de 
morţi a celor dispăruţi în răsboi. Se speră că a-
ceastă greutate este acum înlăturată prin legea 
cea nouă. Organele bisericei să dea mână de a-
iutor pentru uşurarea îndreptării concubinaju
lui. 

Dep. V. Gan. cere ca la datele statistice, să 
se dea atenţiune şi stării morale a credincio
şilor. 

La p. 10 sinodul decide că sistemarea pos
turilor de capelani protopopeşti să se facă m 
toate tractele în baza normelor stabilite dc le
gile noastre bisericeşti. 

La p. 11. sinodul primeşte propunerea co
misiei ca la conferinţele preoţeşti să fie Invitaţi 
şi intelectualii mireni cari să contribuie Şi ei 
cu conferinţe pentru popor. Conferinţele să se 
ţină subt controlul Consistoriului în cadrele pro 
gramuiui stabilit de asociaţia clerului obligând 
ioţi preoţii de a lua parte la aceste conferinţe 

In chestiunea sectarismului să se îndrume 
preoţimea ca să dea atenţie deosebită contra-
ropagandei, pregătindu-se temeinic şi desvol-
tând activitate vie în această direcţiune. 

Să se dea instrucţii preoţilor pentru colecta
rea tuturor obiectelor de valoare istorică şi ar
tistică bisericească, pentru muzeul eparhiei. 

Raportul se primeşte şi în special. 
Urmează raportul comisiei financiare care 

prezintă raportul, Consistoriului ca senat ept-
tropesc. Preş. I. Mureşan, raportor Dr. L. 
Ghermau. 

Raportul Consistoriului în general se pri
meşte de bază la discuţia pe articole. 

La p. 1 din grupa A, privitor la realităţile 
fondului general, comune cu arhidiecesa sinodul 
decide ca acestea să fie împărţite fără amânare 
şi să treacă în proprietatea eparhiei. 

La grupa D sinodul decide că în vederea unei 
evidenţe mai clare a donaţiunilor la fiecare pa
rohie să se poarte o condică cu numele dona
torilor, care să se publice poporului în biserică. 

La p. E. sinodul decide ca pentru uniformi
tate în evaluarea averilor bisericeşti pentru ce
le vechi să se ia 16 ori venitul după foaia ca-
tastrală, iar la cele noui preţul de procurare. 

La p. F. în chestiunea porţiunilor canonice 

să se facă un tablou despre parohiile cari au; pri
mit prin reforma agrară pământ şi despre cele 
ce au să pimeasacă precum şi cantitatea pe ca
re trebue să o mai primească, dându-se com
pensaţii parohiilor cari nu pot beneficia de a-
ceastă reformă. 

La p. G. în chestia salarizării preoţimei se 
angajează o discuţie viie între membri sinodu
lui la care iau parte dep. Gheorghe Bogdan-
Duică, Dr. V . Sava, V. Gan, I. Mureşan, I. Gom-
boş şi aiţii. La sfârşit ia cuvântul dep. Alexan
dru Lapedatu, ministru de culte expunând în-
tr'o cuvântare luminoasă punctul său de vedere 
şi lucrările iniţiate de dânsul ca ministru de cul
te pentru soluţionarea acestei probleme. 

„Salarizarea preoţimei noastre este grija 
de ordin principal a preocupaţiilor mele de când 
am onoarea să deţin atribuţiile de ministru al 
Cailelor. Ceeace s'a făcut până acum în aceas 
tă chestiune este o adevărată anomalie. S'au fă
cut patru bugete de când ţara este întregită, 
dar chestiunei acesteia nu i s'a dat soluţia co
respunzătoare. Situaţia de ustuzi este daună 
luare şi bisericei şi statului. Dete în^ef.m mi-am 
dat seama că nu ridicarea salariilor preoţilor 
este calea pentru o soluţie fericită. Problema 
este mult mai grea şi mai complicată. Preotul 
trebue scos dintre ceilalţi salariaţi ai statului. 
El nu trebue considerat ca funcţionar al statu
lui, care primeşte un anumit salar, ci să fie sub
venţionat din partea statului, ca să poată duce 
un traiu mai cinstit şi mai onorabil. Iar aceasta 
nu se poaie obţinea prin sporirea salariului cu 
200—300 lei. Când am venii la departamentul 
Cultelor, era aproape de sfârşitul anului. Prin 
urmare pentru moment nu se putea deslega 
chestiunea la repezeală, pentru ca să prezinte 
condiţiile unei soluţii echitabile. A urmat deci 
ca în anul următor, adică in anul curent, să ini-
ţiez şi să desăvârşesc noua lucrare pe baze so
lide, cu un aranjament echitabil pentru întreaga 
preoţime. 

in acest scop se impunea o revizuire radica
lă a venitelor preoţimei de toate categoriile. 
Statul a expropriat anumite averi dela unele bi
serici. Alte biserici in schimb au primit proprie
tăţi. Unele sunt pe cale de a primi, Era deci ne
cesară o constatare precisă. 

Am examinat chestiunea salarizării cu ar-
chiereii şi cu alţi oameni competenţi. Am insti
tuit o comisie specială jyentru această problema. 



Am alcătuit formulare pentru conscrierea tutu-
ror venitelor bisericilor şi ale preoţimei, cu des
tinaţiile acestor venite, ţinând seaamă de toate 
laturile acestei chestiuni. Formularele au fost 
supuse opiniei consistoriului din Cluj, Sibiu şi 
acestea au constatat că este o lucrare bună şi 
serioasă. 

i'a. ţ,us întrebarea: cine va fuee conscrierea? 
O va face o comisie locală în care vţt. figura 
preotul, un reprezentant al Statului şi o a treia 
persoană. Accentuez că nu este vorba de con
scrierea venitelor stolare. Acestea nu contează. 

Atenţiunea principală se dă venitelor din pro
prietate. Prin reforma agrară unii preoţi au pri
mit sesiuni canonice până la 32 jug., alţii însă, 
unde nu era posibilitate, cum: sunt de pildă preo
ţii din munţi, n'au primit nici un jugăr. Nu se 
poate da deci un salar egal şi deopotrivă tutu
ror preoţilor. Iar pentru ca să am garanţia că 
conscrierea venitelor este exactă, este nevoie şi 
de controlul statului. Aş fi bucuros să se facă 
numai prin organele bisericei. Nu trag la îndo
ială corectitatea acestora. Trebue să aveţi însă 
in vedere că am de a face nu numai cu biserica 

< noastră, ci şi cu alte biserici. Şi astfel trebue să 
am deschisă calea controlului. Din acest motiv, 
trebue să asociez la organele bisericei şi orga
nele statului. Şi pentru ca această conscriere să 
se facă cu rezultat, voiu invita Consistoarele ca 
să solicite toată bunăvoinţa şi interesul preoţi
mei. 

Pentru ca această lucrare să se săvârşeaascâ 
fără amânare voiu recurge şi la o măsură coer
citivă. Formularele sunt gata. In timpul cel mai 
scurt se vor distribui. Şi este în interesul bise
ricei ca noua soluţie să intre în bugetul anului 
ce vine. Voiu lega deci răspunderea de fiecare, 
personal. Cine nu trimite formularele comple
tate in curs de două luni, până la termenul ce 
se va fixa, nu va beneficia de noua retribuţie. 

In temeiul conscrierilor se vor fixa normele 
de salarizare. Şi la aceasta voiu consulta pe 
roţi arhiereii şi oamenii competenţi, cum am fă
cut şi până aci în toate chestiunile bisericeşti. 
Nu este nici un arhiereu care să poată spune că 
nu a fost consultat de mine în chestiunile de na
tură bisericească. Sper că pe calea aceasta vom 
isbuti să înlăturăm diferendele şi să punem pe 
toţi preoţii pe picior de egalitate. Şi sper că 
irin lucrarea aceasta, care trebue să intre ter
minată in bugetul anului ce vine, se va deslega 
salarizarea preoţimei spre mulţumirea aces
teia. 

Iar pe calea aceasta se va ajunge şi la repa
rarea altei situaţii de trecut. Biserica noastră 
este astăzi dominantă, biserica statului, ea nu 
poate fi lăsată în inferioritate faţă de celelalte 
biserici. Voiu ţinea seamă şi de proporţionalita-
tea credincioşilor diferitelor biserici, creiână 
astfel un raport de echitate intre acestea. 

Lucrarea nu va fi perfectă pentrucâ vremile 
în cari trăim nu sunt încă vremuri absolut nor
male. Ea este însă o lucrare serioasă, cu inten
ţii de dreptate şi echitate şi va servi de bază so
lidă la soluţiile ce le va reclama viitorul". 

Cuvântarea d-lui Ministru Lăpedatu e primi
tă cu aplauze şi unanime aprobări. 

Declaraţiile d-lui ministru Lăpedatul se iau 
cu satisfacţie la cunoştinţă. Raportul consisto
riului se primeşte. 

Tot comisia financiară prin raportorul Dr. 
Al. Dragomir prezintă actul consistoriului Nr. 
2677 în chestia împărţirii fondurilor comune 
cu arhidieceza. După ce raportorul face o fru
moasă expunere a faselor prin cari a trecut a-
ceastă chestiune până azi, în numele comisiei 
propune să se aproabe raportul Consistoriului 
şi să se autorizeze consistoriul a încheia cu Con 
sistorul Arhidiecezan o convenţie de arbitraj, 
pe baza principiului ca litigiile să fie supuse ju
decăţii unei comisii de arbitraj constatatoare 
din 6 membri în frunte cu un arhiereu ca preşe
dinte. Atât preşedintele cât si cei patru mem
bri ai comisiei vor fi aleşi de cătră congres din
tre membri celorlalte eparhii, iar doi vor fi de
legaţi de cătră eparhiile Clujului şi Sibiului. Ho-
tărîrile comisiei se vor da în baza unei desba
ten contradictorii şi judecata va fi obligatoare 
pentru ambele părţi. 

întrucât Consistoriul Arhidiecesan va refuza 
această soluţie să se reclame această cale de 
resolvire dela congres. 

' Sinodul primeşte această propunere cu acea 
modificare ca fiecare din cele două eparhii să 
designeze câte trei membri în această comisie, 
aparţinători celorlalte eparhii desinterésate în 
causă. 

Comisia bisericească prin raportorul Dr. Pe
tru Meteş prezintă hotărîrea Si. Sinod în ches
tiunea unificării calendarului. Sinodul ia act 

despre aceasta invitând Consistoriul să ia mă
suri ca preoţimea să pregătească poporul din 
bună vreme în vederea schimbării calendaru
lui. 



Marţi în 6 Mai 

Fiind praznicul Sf. Gheorghe înainte de a-
miazi nu s'a ţinut şedinţă. De dimineaeţă au 
lucrat comisiile cari nu şi-au tost terminat ra
poartele, iar la 10 ore toţi membri sinodului au 
luat parte la serviciul Sf. Liturgii în biserica 
noastră din Cluj. 

Şedinţa a patra 

Şedinţa se deschide d. a. la 4 ore.subt prezi
diul P. S. Sale. Notar Ion Micu. 

Se autentică procesul verbal al şedinţei a 
doua. Dep. Dr. Ion Matei propune: In ziua de 
15 Aug. se vor desfăşura măreţe serbări în a-
mintirea eroului naţional Avram Iancu, dela a 
cărui naştere se împlinesc o sută de ani. A -
ceste serbări se vor ţinea pe teritoriul eparhiei 
noastre la Vidra, unde s'a născut Iancu, care 
n'a fost numai un însufleţit ortodox, ci şi unui 
dintre membri primului sinod eparhial organi
zat de Şaguna la 1850 în Sibiu. 

Este datoria sinodului ca la aceste serbări să 
fie reprezentat printr'o delegaţie specială sub 
conducerea episcopului nostru. 

Se admite urgenţa şi propunerea se primeş
te autorizând pe P. S. S. ca la timpul său să de
signeze delegaţia şi să ia măsurile de cuviinţă. 

Tot dep. Dr. Ion Mateiu propune să se trimită 
o adresă I. P. S. Arhiepiscopului Curie la Chi
şinău în care să i se exprime omagii pentru pa
triotismul cu care a organizat înălţătoarele ser
bări de manifestare naţională cu ocazia aniver
sării unirei Basarabiei. 

Propunerea se primeşte şi se transpune bi
roului spre executare. 

Comisia de organizare prezintă raportul său 
asupra raportului Consistoriului Nr. 3102 în 

chestia zidirii catedralei. Raportorul d-1 minis^ 
tr'o expunere clară şi precisă arată fasele de 
muncă ce s'au depus până acum pentru realisa-
rea operei măreţe a catedralei. 

„Avem conştiinţa, spune d-sa că această ca
tedrală se ridică ca un monument istoric, ca o 
mărturie de recunoştinţă faţă de cei 800 de 
mii cari s au jertfit pentru întregirea neamului 
nostru". 

Face apoi o elogioasă apreciere asupra inte
resului cu care s'au efectuat lucrările pentru ca
tedrală şi spune că din partea Ministerului Cul
telor s'a acordat până acum suma de 3 milioa
ne şi speră că va mai putea da încă câteva mi

lioane, aceasta formând o chestiune de onoare 
a d-sale. 

Propune ca Sinodul să aducă omagii P. Sf. 
Sale Episcopului îvan, pentru munca depusă şi 
interesul de care a dat dovada pentru clădire?, 
catedralei, la care P. Sf. Sa răspunde-foarte 
emoţionat, mulţumind atât d-lui Ministru cât şî 
Sinodului. 

După acestea se suspenda şedinţa pentru ca 
toţi membrii Sinodului în frunte cu d-1 A l Lă« 
pedatu şi P. Sf. Sa Episcopul Ivan, să meargă 
să se fotografieze în faţa catedraiii. 

Şedinţa a cincea 

Şedinţa se deschide Miercuri la orele 9 dimi
neaţa Preş. P. S. Sa Episcopul, notar Dr. An
drei Buzdug. , 

Se autentică procesul verbal al şedinţei a 
treia. 

Comisia de organizare prezintă sinodului ac
tul Consistoriului Nr. 2871 în chestia seminaru
lui. Raportorul dep. Dr. S. Dragomir într 'o cu
vântare aieasă accentuează importanţa acestei 
probleme pentru eparhia noastră şi peste tet 
pentru biserica ortodoxă. Sinodul es!e chemat 
să una o temelie puternică ş; IM a penin:.'.i 
să corăspundă vremilor de astăzi şi să fie o 
garantă sigură pentru creşterea unui cler la 
înălţimea chemării sale. 

In numele comisiei propune: I ) să se ia act 
cu satisfacţie de lucrarea săvârşită de Consis. 
totr în această chestiune şi de bunăvoinţa în
tâmpinată în această problemă din partea d-lui 
ministru de culte. 2) Să se dea autorizaţie Con
sistoriului ca să continue demersurile şi să aibă 
putere de a face cheltuelile necesare. 3) Să se 
autorizeze Consistoriul să procure toate cele 
necesare pentru instalarea seminarului. 4) Con
sistoriul să inactiveze seminariul în baza unui 
regulament provizor pe care îl va compune. 5) 
Consistoriul să completeze catedrele prin con
curs dându-ise îndreptăţirea de a invita la a-
ceste catedre persoane cu o reputaţie teologică 
bine stabilită. Condiţie principală ca profesorii 
să aibă doctoratul în teologie, iar pentru drep
tul bisericesc doctoratul în drept. 6) Patronul 
institutului să fie Sf. Nicolae, patronul şi ai P. 
S. Sale care este întemeietorul acestui aşeză
mânt. 7) Seminarul să se organizeze deocam
dată pe cursuri de trei ani. S) Să se primească 
numai tineri cari posed atestat de absolvire al 
unei şcoli secundare curs superior. 9) Consista-



riui să caute crearea unei legături strânse între 
institutul teologic şi facultatea de litere a Uni
versităţii din Cluj. 

Propunerile se primesc în unanimitate şi cu 
însufleţire din partea sinodului. 

Tot dep. Dr. S. Dragomir ca raportor al a-
celeiaş comisii prezintă un regulament pentru 
calificarea şi numirea profesorilor dela institu
tul teologic. După explicarea proiectului şi dis
cutarea lui pe articole regulamentul se primeş
te. 

Acelaş raportor prezintă propunerea dep. Dr. 
Ion Mateiu în chestiunea trimiterii alor doi ti
neri la Glasgow. Comisia propune iar sinodul 
primeşte ca să se dea încredinţare Consi storu
lui să caute modalităţile prin cari s'ar putea 
realiza aceasta, să esopereze bursele necesare 
şi să aleagă tinerii cari ar urma să fie trimişi. 

Comisia de organizare prin raportorul dep. 
Vasile Gan prezintă proiectul pentru Statutele 
fondului de pensiuni al preoţimei. Chestiunea a-
ceasta angajează la o discuţie deosebit de viie 
pe toţ; membri sinodului. Iau cuvântul dep. Dr. 
V . Moldovan, Dr. Vas. Sava. Dr. Al. Dragomir, 
Dr. O. Buzura, Dr. P. Meteş. Fiind timpul îna
intat şedmţa se suspendă şi se anunţă pe d. a. 
la ora 3. 

Şedinţa a şasea 

Şedinţa se deschide la ora 3 d ni. Prez. P. 
S. episcopul notar Ion Varga. 

Se autentică procesul verbul al şedinţei a 
patra. 

Dep. Gheorghe Bogdan Duică face urmă
toarea propunere: 

Având în vedere greutăţile ce le întâmpină 
organizarea eparhiei noastre; 

Văzând cum ele se ivesc şi Im neclaritatea 
de raport între bisericile care aşteaptă să fie u-
nificate; între ele şi stat: 

Sinodul episcopiei Clujului roagă pe P. 
S. Episcop Nicolae să nu se dea înapoi dela nici 
o intervenţie folositoare, pentru-ca unificarea 
bisericească să fie cât mai curând un bun fapt 
împlinit. 

Propunerea se primeşte în unanimitate, iar 
P. S. S. declară că precum în trecut aşa şi în 
viitor va contribui cu tot devotamentul pen-
truca unificarea să se desăvârşească. 

Comisia bisericească prin raportorul Dr. Cor
nel Dărămttş prezintă raportul Consistoriului 
in chestia organizării propagandei contra alco

olismului. Sinodul primeşte raportul autori
zând Consistorul ca să ia măsurile cuviincioa
se la timpul său. 

Tot această comisie prin raportorul Dr. Seb. 
Stanca prezintă cererea conferinţei preoţeşti din 
tractul Lupşei pentru organizarea unui curs ex
traordinar pe un timp restrîns pentru califica
rea de preoţi. Cererea se transpune Consisto-
rului metropolitan pentru ai da o soluţie pentru 
întreaga metropolie. 

Comisia de organizare prin raportorul Dr. 
Gavriil Buzura prezintă raportul consistorului 
în chestia numirii oficiale a tractelor Chioar şi 
Cetatea de peatră. Sinodul decide ca în viitor 
tractul Cetatea de peatră se poarte numirea de 
tractul Lăpuş, iar tractul Chioar numirea de: 
Cetatea de peatră. 

Acelaş raportor prezintă cererea parohiilor 
Selniţa şi Secătura de a fi menţinute la tractele 
vechi la cari au aparţinut. Sinodul nu acceptea-
ză cererea. 

Asemenea nu se acceptează nici cererea preo 
tului Isidor Sevan de a transpune parohia Baba 
la tractul Dej. 

Aceiaş comisie prin raportorul Dr. Vaier Mol 
dovan prezintă propunerea dep. Dr. Lazar Chi-
rilă în chestia bisericii Universităţii. Sinodul ia 
la cunoştinţă paşii făcuţi de Consistor în acea
stă chestiune şi roagă pe P. S. Sa să stărue'şi 
mai departe la locurile competente pentru a do
bândi cât mai curând o soluţie dreaptă a ches-
tiunei acesteia. 

Acelaş raportor prezintă propunerea dep. Dr. 
Ion Matei în chestia rectificării regulamentului 
pentru alegerile de deputaţi-sinodali. Sinodul in
vită Consistoriul ca să facă rectificările cuve
nite. 

Aceiaş comisie prin raportorul Dr. Silviu Dra 
gomir prezintă cererea parohiei Mihalţ de â fi 
încorporată la eparhia noastră. 

Sinodul invită Consistorul ca să facă de
mersurile indicate de legile noastre bisericeşti 
pentru împlinirea acestei cereri. 

Raportorul Vasile Gan prezintă cererea pa
rohiilor Ciunga şi Murăş Uioara pentru aparţi-
nerea lor la tractul Aiud. Sinodul admite cere
rea. 

Acelaş raportor prezintă adresa prezidială 
prin care se cere sistemizarea a duor posturi 
noi de asesori ordinari. Sinodul invită Consis
toriul să întrevină la Ministerul de Culte pentru 
sistemizarea acestor posturi. 



Sinodul trece apoi la continuarea discuţiei a-
supra statutelor fondului de pensii. Proiectul de 
statute se ceteşte în întregime. După o desba-
tere amănunţită pe articole, la care iau cuvântul 
dep. Dr. C. Dărămuş, Dr. V. Sava, Dr. P. Me-
teş, V. Span Or. Pletos, Dr. C. David şi P. S. 
Sa proiectul se votează în mod provizor auto
rizând consistorul a'l pune în aplicare cu 1 Iu
nie 1924. 

Comisia financiară prin raportorul Dr. Lau-
rian Gherman prezintă propunerea Consistoru. 
iui pentru majorarea taxelor sinodoxiale. Sin 
dui admite aceasta stabilind cinci clase de con
tribuţii. Clasa întâi 20 lei, cl. doua 10 lei, cl. tre
ia 5 lei, cl. patra 2 lei şi cl. cincea 1 leu. 

Acelas raportor prezintă adresa Cons. Me
tropolitan pentru acordarea de diurne preoţilor 
cari iau parte la conferinţe. Sinodul admite în 
principiu această cerere, considerîndu-o ca jus
tă dar invită Consistorul ca executarea ei să se 
facă între marginile posibilităţii admise de bu
getele parohiilor şi cu consensul organelor din 
parohie. 

Acelaş raportor prezintă regulamentul pentru 
asigurarea averilor bisericeşti contra focului, 
Sinodul votează regulamentul şi invită consis
toriul ca să se ocupe în legătură cu aceasta şi 
cu chestiunea de a da posibilitate preoţilor ca 
în cadrele acestui regulament să-şi poată asi
gura şi proprietăţile lor proprii, recum şi asigu
rarea proprietăţilor bisericeşti contra spargeri
lor. 

Consistoriul să se ocupe şi cu ideea înfiin
ţării unei bănci a preoţilor. 

Aceiaş comisie prezintă bilanţul Consistoriu-
lui cu suma generală de 12.058.999 lei 61 bani. 
Faţă de anul trecut bilanţul arată o creştere de 
5.033.449 lei. Raportorul scoate în relief acest 
fapt îmbucurător, propune iar sinodul aproabă 
bilanţul cu deosebitiă satisfacţie. 

In legătură cu aceasta Comisia propune ca 
având în vedere faptul că asesorii referenţi ai 
Consistorului au provăzut în anul trecut şi a-
gendele asesorului al treilea să li se acorde o 
remuneraţie. Sinodul primeşte şi votează fiecă
ruia remuneraţie de 2400 lei. 

Se prezintă bugetul pe anul curent, care se 
aproabă. 

Tot comisia financiară propune şi sinodul 
primeşte majorarea diurnelor deputaţilor sino
dali cu 50 procente. 

Urmează la ordinea de zi alegerile. 

Şedinţa se suspendă pe cinci minute pentru 
consultare. După redeschidere sinodul purcede 
la alegerea unui asesor ordinar în senatul bise
ricesc. Votează 44 deputaţi. La scrutiniu se 
constată că a întrunit Andrei Ludu prot. în Hu
nedoara 26 voturi, Dumitru Antal director la 
societatea orfanilor de răsboiu 10 voturi, Lan-
renţiu Curea secretarul consistorial 5 voturi si 
3 bile albe. Se declară ales Andrei Ludu. P. S. 
Sa în înţelesul normelor îşi reservă dreptul de 
confirmare după ce alesul îşi va prezenta literi-
le dimisionale. 

Sinodul purcede apoi la alegerea senatului 
şcolar şi epitropesc al consistoriului pe noul ci
clu de trei ani. Votează 43 deputaţi. Scrutinân-
du-se voturile declară aleşi pe cei ce au întru
nit majoritatea voturilor şi anume: 

Senatul şcolar. 

Ştefan Russu, Aurel Muntean, Zaharie Man. 
Alexandru Lăpedat, Gheorghe Bogdan-Duică, 
Dr. Ion Mateiu, Dr. Vaier Moldovan, Dr. Vasile 
Pahone, Nicolae Bogdan. 

Senatul epitropesc. 

Teodor Cotuţiu, Laurenţiu Curea, Vasile Su
ciri, Dr. Alexandru Dragomir, Dr. Petru Meteş, 
Antoniu Mandeal, Dr. Zosim Chirtotp, Dr. Ga-
vril Buzura, Dr. Ion Pop (Alba-Iulia). 

închiderea Sinodului 
Pentru acoperirea speselor de birou sinodul 

votează suma de 1000 lei. 
Terminate fiind lucrările sinodului şedinţa se 

închide la orele 7 seara. P. S. Sa episcopul prin-
tr'o cuvântare călduroasă mulţumeşte deputa
ţilor pentru interesul manifestat în cursul des-
baterilor şi-i roagă ca şi în viitor să poarte a-
ceiaşi bunăvoinţă pentru problemele bisericei 

noastre. 
Ia cuvântul dep. Vasile Gan şi în numele si

nodului mulţumeşte P. S. Sale pentru înţeleap
tă conducere a sinodului şi pentru munca neo
bosită depusă în interesul consolidării şi pros
perară eparhiei noastre. Urează P. S. Sale viea-
ţă lungă pentru ca să ajungă să vadă desăvâr
şită toată opera măreaţă a organizării acestei 
eparhii. P. S. Sa este felicitat şi viu ovaţionai 
din partea membrilor sinodului. 



Traiul în Germania. Un kgr. făină de grâu 
costă 40 pfenici (20 lei), un kgr. carne de vită 
1.20 mărci în aur (60 lei) slănina 2 mărci aur 
(100 lei) brânza şi-fasolea 2 mărci în aur (100 
lei) zahăr 1 marcă aur (50 lei) Luând în s»amă 
că o marcă în aur face 50 lei în bancnote ro
mâneşti, iar tot aceiaş marcă facă în bancnote 
germane o miie de miliarde de mărci (un fenic 
în aur face zece miliarde mărci în hârtie) ori
cine poate să-şi închipue ce sume uriaşe se cheL 
tue pe pieţele Germaniei, unde totul se cumpă
ră şi vinde cu monedă de hârtie. 

* * * 

Suprimarea somnului. Doctorii Harris din 
Londra şi Crile din New-York sunt de părere 
că timpul ce ni-1 ia somnul este timp pierdut. 
Ei socot deci indispensabil de a înlocui somnul 
printr'o descărcare electrică ce ar face omului 
aceiaş serviciu, fără ca să aibă nevoie de a 
pierde zilnic 7 sau 8 ore dormind. Se spune că 
cei doi savanţi ar îi descoperit un aparat elec
tric, menit să înlocuiască cu succes nevoia som
nului. Această nevoie e provocată la om printr'o 
reacţiune chimică, care se produce in celulele 
creerului şi le privează de vitalitate. Doctorii 
numiţi sunt corn1 inşi că aceste reacţumi sunt de 
natură electro-chimică şi că graţie aparatului 
inventat de ei, omul va putea să reîncarce ce
lulele obosite ale creerului său, cum se reîncar-
cii o baterie. Operaţia reîncărcărei n 'ar dura 
decât câteva minute şi ar înlocui complect 
somnul. 

C Ă R Ţ I 

La consistoriul nostru sunt depozitate spre 
desfacere următoarele cărţi : 

1. Papism şi ortodoxism în A r 
deal de Dr. G. Ciubaudu 12.—Lei 

2. Românii ortodocşi şi Românii 
uniţi de Dr. G. Ciuhaudu — 10.—Lei 

3. Ortodocsia şi creştinismul apu
sean de P. L. Nicodim 8.— Lei 

4. Schisma Românească sau Uni
rea cu Roma — — — 2.50 Lei 

b. 

Analele Asociaţiei „ A . Şaguna" 
I I . şi I I I . â 20 lei, pentru mem
bri 16. 
învăţăminte cu icoane (12 cărţi 
poştale cu icoane din Sft. Scrip
tură) 10. 

^ Vieaţâ unei mame credincioa
se de Dr. I . Lupaş — — — 5 

8. Spice din istoria biserieei de 
Dr. I . Lupaş »- 5 

9. O pagină din lupta noastră 
pentru existenţa de P. S. N . 

— Lei 

— Lei 

,— Leî 

.— Lei 

Ivan 

10. Memoriile Arhiepiscopului şi 
Mitropolitului Andrei Şaguna 25-

11. „Pentru neam şi lege", predici 
împotriva sectarilor de Dr. G. 
Comşa : 35-

12. „Istoria Românilor" de Di. Ion Lu
paş — — — _ _ _ _ _ 50.-

13. „Problema educaţiei sexelor" — 8.-
14. „Femeia" de Dr. C. Stanca 20.-

-Lei 

•Lei 

•Lei 

- Lei 
- Lei 
-Le i 

i Imprimate Oficiale 
ÎS _ . a . » - . « , . B — I J W I [ M _ J _ I I . . . H I . _ I m, I H 

3 

I le a ţ i n oficiilor pripwsli 
i şi parohiale Toate imprimatele pentru încheierea 

socotelilor bisericeşti şi şcolare, blan-
chete pentru rapoarte oficiale, precum 
şi orice fel de rechisite de birou se 
află depositate şi se pot comanda cu 

preţuri convenabile dela ! 
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